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Matei VISN/EC: 
• 

Daniel Vighi:  Dragă Matei Vişniec, în Festivalul dramaturgiei româneşti de la 
Timişoara (ediţia a X/1-a, 16-24 septembrie 2006), Cristina Modreanu a selectat 
un spectacol al Teatrului "Bulandra", în regia Cătălinei Buzoianu, pe un text care 
îţi aparţine. Spune, rogu-te, câte ceva despre el. 

Matei Vişniec: Richard al /li-lea se interzice este o piesă despre cenzură, un 
subiect care m-a preocupat enorm, cu atât mai mult cu cât eu personal am 
cunoscut şi am trăit această experienţă în România. Odată ajuns în Occident, 
m i-am dat seama că publ icul de acolo nu cunoaşte aproape n imic despre acest 
fenomen al cenzuri i  şi al autocenzuri i care au răvăşit viaţa i ntelectuală t imp de 
aproape nouăzeci de ani în Rusia şi încă o jumătate de secol în alte ţăr i  d in 
Europa de Răsărit. A povesti ,  însă, cum era pe vremea cenzuri i  nu e uşor, pentru 
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că o lume care nu are repere, cum este publ icul occidental ,  are nevoie de o 
situaţie dramatică putern ică pentru a se pune în situaţia respectivă. Dorinţa mea 
era să-i aduc pe aceşti spectatori într-un fel de laborator al cenzuri i ,  să simtă în 
mod visceral opresiunea. Din cauza aceasta, piesa este construită pe acumulări 
care, până la urmă, ajung să creeze această idee de opresiune şi spectatorul  
însuşi pleacă de la spectacol întrebându-se cum a fost posib i l .  Am scr is piesa 
mai întâi în franceză, însă am rescris-o în româneşte, pentru că mi s-a părut că 
este important, ş i pentru un anume publ ic românesc, să vorb im despre cenzură. 
Cei care au cunoscut acest fenomen vor fi desigur  interesaţi să-şi exorcizeze 
trecutu l ,  iar t ineri lor din România, ce nu au cunoscut acest fenomen, le propune 
o reflecţie în ju ru l  a ceea ce au trăit mai vârstn ici i ,  care, în acelaşi t imp, le va 
deschide ochii în legătură cu datoria lor de a conserva memoria, dreptul şi înda
tori rea de a şti ş i  de a nu u ita; pentru că cea mai mare i l uzie a lumi i  contem
porane acum,  când ne mondial izăm, ne democratizăm, ne l iberal izăm, este că 
am scăpat de total itarism ,  de manipu lare de către Putere, de spălarea creierelor. 
Aş spune chiar că pe vremea când exista comunismu l ,  identificarea rău lu i  era 
chiar mu lt mai s implă. Pentru un intelectual angajat sau pentru un artist, a 
identifica rău l  în societate era o chesti unea re lativ s implă. Răul era o chest iune 
vizibi lă. E ra incarnat de sistem,  de aparatul b i rocratic, de partid, de aparatu l de 
represiune, de funcţionari ,  de min iştri , de guvern,  de preşedinte , o întreagă 
structu ră p i ramidală. Discursul ideologic era atât de prostesc şi de grotesc, încât 
era uşor de recunoscut. Dar discursul de azi ,  care manipu lează oamenii? Dar 
discursul televiziun i i ,  care îşi oferă două . . .  nouă sute de canale care te prind 
într-o capcană semantică şi emoţională . . .  dată de presiunea imagini i  care 
înlocuieşte cuvântu l ,  de presiunea publ icităţi i ,  care îţi organ izează viaţa, de 
presiunea modelor care îţi organizează traseu l ,  de presiunea societăţi i de 
consum care te invită continuu să consumi u lt imul produs apărut pe piaţă, pentru 
că dacă nu îl consum i ,  înseamnă că nu eşti contemporan cu societatea de 
consum şi cu ceea ce se întâmplă în ju ru l  tău .  

D.  V. : Cum vi s e  pare regia spectacolului Richard a l  I I I- lea se interzice ? 
M.V. :  Eu am acordat o l ibertate totală tuturor regizori lor care m-au montat. 

Cătălina Buzoianu reprezintă pentru mine unul dintre cei zece mari regizori români 
de după război .  Este un nume mare, care a lăsat spectacole memorabile pentru 
mai multe generaţi i .  Când eu eram student la Bucureşt i ,  îi vedeam spectacolele cu 
o foame uriaşă şi am învăţat de la Cătăl ina Buzoianu foarte multe lucrur i .  Este a 
doua întâlnire cu Cătăl ina Buzoianu pe un text care îmi aparţine; prima a fost în 
ani i '90-'91 , odată cu Teatrul descompus sau Omul ladă de gunoi. Acum,  după 
aproape cincisprezece ani ,  avem în comun această pasiune de a vorbi despre 
cenzură şi despre Meyerhold. Mi se pare că este un spectacol absolut extraord inar 
prin arhitectu ra lu i ,  atât documentară, cât şi emoţională, pentru că prin text şi 
spectacol nu facem doar să denunţăm; îl invităm pe spectator să facă o excursie 
în memoria teatru lu i  european, aceste experienţe, ale biomecanici i şi ale struc
tural ismulu i  propuse de Meyerhold nefi ind foarte cunoscute. Spectacolu l  seamănă 
cu un muzeu,  deoarece spectaţoru l este invitat să treacă prin acest laborator 
istoric al teatru lu i  lu i  Meyerhold. In acelaşi t imp, spectatorul este invitat în camera 
de tortură a comisi i lor nesfârşite care încercau să demoral izeze, să spele creierele 
artişti lor, pentru a-i obliga să răspundă numai şi numai comenzii sociale. Uneori , 
artistul era distrus chiar şi atunci când răspundea comenzii sociale pentru ca 
maşina fricii să poată fi întreţinută. Cătăl ina Buzoianu a simţit toate fibrele emoţionale 



şi documentare ale acestei piese pe care a dezvoltat-o cu şi mai multe documente 
decât figurau în piesa mea. Descoperi rea spectacolu lu i  este pentru mine un 
moment de mare emoţie, unul dintre cele mai puternice pe care le-am trăit în 
ultimi i  cincisprezece ani .  

D.V. :  Atelierul ARIERGARDA - format din prozatori juni, dar şi din aceia 
optzecişti, artişti plastici şi jurnalişti - a Încercat să aducă teatrul din oraş În 
atenţie, printr-o mică demonstraţie pe scări, la vremea concursului pentru ocupa
rea postului de director general. Treaba a avut mare impact media. Am vrut ceva 
mai mult decÎt plicticoşeniile manageriate de fosta direcţie. Simţi că Festivalul 
acesta ar putea să aducă ceva nou În relansarea Teatrului Naţional din Timişoara ? 

M.V. :  Simt că acest Festival are o dimensiune internaţională extrem de 
interesantă şi cred că Timişoara poate fi o răscruce a curentelor, a experienţelor 
teatrale europene şi chiar mondiale. Timişoara are un nume care ocupă un loc în 
imaginarul colectiv, nu este un oraş ca oricare altu l .  Acest statut special poate 
funcţiona în campania de redinamizare culturală, atât a Festivalulu i ,  cât şi a 
oraşulu i .  Mă simt înconjurat de oameni extraordinar de entuziaşti . Nu am mai fost 
la Timişoara de zece ani ,  deci vin oarecum din exterior, dar resimt această dorinţă 
de a provoca, de a incita, de a crea dezbateri , de a propune spectacole cu 
adevărat interesante, demne de ceea ce se întâmplă în peisajul  teatral mondial în 
acest moment. 


